澳門大學榮譽博士講座

University of Macau Doctor honoris causa Lecture

金球響下的呼風

China in the Global Economy



日期及時間 / Date & Time

16 / 01 / 2025 3:30 p.m. (星期四 Thursday)

語言 / Language

英語 English

(設普通話同聲傳譯)

地點 / Venue

澳門大學聚賢樓多功能廳 (N1-G014)

Multi-function Hall, **UM Guest House (N1-G014) University of Macau**

劉遵義教授

Professor Lawrence Juen-yee LAU

- 2020年澳門大學榮譽教育博士
- 前香港中文大學校長
- 香港中文大學藍饒富暨藍凱麗經濟學講座教授 Ralph and Claire Landau Professor of Economics, CUHK
- 史丹福大學李國鼎經濟發展榮休講座教授 Emeritus, Stanford University





講者簡介

2020澳門大學榮譽教育博士劉遵義教授,出生於貴州,成長於香港。他是國際著名經濟學家、前香港中文大學校長,現任香港中文大學藍饒富暨藍凱麗經濟學講座教授、史丹福大學李國鼎經濟發展榮休講座教授。他自1966年起任教於史丹福大學經濟系,1976年晉升為正教授,1992年出任該校首任李國鼎經濟發展講座教授,歷任史丹福大學亞太研究中心共同主任、史丹福經濟政策研究所主任。

劉教授於1964年以優異成績獲得史丹福大學物理學理學士學位,隨後於1966年及1969年取得加州大學柏克萊分校經濟學碩士和哲學博士學位。他專注於研究經濟發展、經濟增長及東亞經濟。他於1966年建立了中國最早的計量經濟模型之一。他撰寫、合著或編輯了17本書,並先後於國際學術期刊發表了超過220篇文章。

劉教授獲得多項國際學術殊榮和著名大學的榮譽博士學位。他是計量經濟學會院士、中國社會科學院榮譽資深研究員以及台北中研院院士。他在國內外的多個機構擔任榮譽研究員和榮譽 教授。

他曾擔任多個重要的公共及私營機構職位,包括第十一、十二屆中國人民政治協商會議(政協) 全國委員會委員以及其人口資源環境委員會和經濟委員會副主任。他還曾擔任中國國際經濟交流 中心副理事長。

劉教授於2011年獲香港特別行政區政府頒授金紫荊星章。他曾擔任香港多個高級別諮詢機構的智囊,亦曾於2009年至2012年擔任香港行政會議非官守議員。

在工商業方面,他曾擔任中投國際(香港)有限公司董事長,並擔任希慎興業、中國海洋石油有限公司、中芯國際集成電路製造有限公司和遠傳電信股份有限公司的獨立非執行董事。他目前擔任 友邦保險控股有限公司的獨立非執行董事和香港投資管理有限公司的非官守董事。

劉教授在2004年至2010年間擔任香港中文大學校長期間,推動大學邁向國際化,並監督了首次質素審核。他積極參與成立五所新書院,以滿足香港本科轉為四年制的需求。他還發起了香港中文大學(深圳)的建立。

2005年,劉教授協助創立何鴻燊博士醫療拓展基金會,旨在提升澳門的醫療水平。劉教授多年來發表了很多演講,包括2019年在澳門大學關於中美貿易戰的演說。

劉教授對高等教育和公共服務的貢獻良多。尤其在教育方面,劉教授培養了大批人才,他把大學的價值融入到學生的日常生活,時刻勉勵學生把握機遇,更要擴闊國際視野。劉教授的領導和學術成就傑出,造福社會。

Biography

Professor Lawrence Juen-yee Lau, Doctor of Education *honoris causa* of the University of Macau, 2020, born in Guizhou and raised in Hong Kong, is an internationally renowned economist. He is the former Vice-Chancellor of the Chinese University of Hong Kong (CUHK) and currently serves as the Ralph and Claire Landau Professor of Economics at CUHK and the Kwoh-Ting Li Professor in Economic Development, Emeritus, at Stanford University. He joined Stanford's Department of Economics in 1966, became a full professor in 1976, and the first Kwoh-Ting Li Professor in Economic Development in 1992. He also served as Co-Director of the Asia-Pacific Research Center and Director of the Stanford Institute for Economic Policy Research.

Professor Lau received his B.S. (with Great Distinction) in Physics in 1964, and his M.A. and Ph.D. in Economics from UC Berkeley in 1966 and 1969, respectively. He specializes in economic development, economic growth, and East Asian economies. In 1966, he developed one of the first econometric models of China. He has authored, co-authored or edited 17 books and published over 220 articles in professional journals.

Professor Lau has received numerous international academic awards and honorary doctorates from prestigious universities. He is a Fellow of the Econometric Society, an Honorary Member of the Chinese Academy of Social Sciences, and an Academician of the Academia Sinica, Taipei. He serves as an Honorary Research Fellow and Honorary Professor at various institutions in China and abroad.

He has held significant public and private positions, including membership in the 11th and 12th National Committee of the Chinese People's Political Consultative Conference (CPPCC) and Vice-Chairmanship of its Subcommittee of Population, Resources and Environment and Subcommittee of Economics. He also served as Vice-Chairman of the China Center for International Economic Exchanges.

Awarded the Gold Bauhinia Star by the HKSAR Government in 2011, Professor Lau has served on numerous high-level advisory bodies in Hong Kong. He was also a Non-official Member of the Executive Council of the HKSAR government from 2009 to 2012.

In the commercial sector, he was Chairman of CIC International (Hong Kong) Co., Limited, and an Independent Non-executive Director of Hysan Development Company Limited, CNOOC Limited, Semiconductor Manufacturing International Corporation and Far EasTone Telecommunications Co. Ltd. He currently serves as an Independent Non-Executive Director of AIA Group Limited and a Non-Official Member of the Hong Kong Investment Corporation Limited.

As Vice-Chancellor of CUHK from 2004 to 2010, Professor Lau enhanced the university's internationalisation and oversaw its first quality audit. He played a key role in establishing five new colleges to accommodate the shift to a four-year undergraduate curriculum in Hong Kong. He also initiated the establishment of The Chinese University of Hong Kong (Shenzhen).

Professor Lau helped found the Dr. Stanley Ho Medical Development Foundation in 2005 to elevate healthcare standards in Macao. He has also given numerous lectures, including on the China-U.S. Trade War, at the University of Macau in 2019.

Professor Lau's contributions to higher education and public service have been significant. He has nurtured talent and integrated university values into students' lives, encouraging them to seize opportunities and develop a global vision. His leadership and scholarship have greatly benefited the community.

程序表

Programme Rundown

3:15 p.m. 嘉賓接待

Guest Reception

3:30 p.m. 活動開始

Event starts

3:31 p.m. 大合照

Group Photo

3:34 p.m. 致歡迎辭

Welcome Remarks

3:38 p.m. 致送紀念品

Souvenir Presentation

3:40 p.m. 澳門大學榮譽博士講座:

全球經濟下的中國

University of Macau Doctor honoris causa Lecture:

China in the Global Economy

4:30 p.m. 問答及交流環節

Q&A and Discussion Session

5:00 p.m. 講座結束

End of Lecture